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A vörösiszapról 
 

Nem értem, hogyan gondolhat bárki felelős ember 
olyat, hogy egy gyártási technológia melléktermékét 
hulladékként (úgy tűnik: korlátlanul) felhalmozza és 
(gyakorlatilag) óvatlanul sorsára hagyja. S különösen 
ilyen mennyiségben, és veszélyes anyagot. Miért nem 
kötelező azonnal (vagy technológiailag indokoltan rövid 
idő múltán) az anyagot ártalmatlanítani és végleges 
jelleggel elhelyezni (pl. felhagyott bányák 
tömedékelésére, külszíni fejtések takarására, majd 
beerdősítéssel ezzel a tájsebeket eltüntetve)? Nemde így 
kellene a gyártási folyamatnak befejeződnie? 

Nem gondolom, hogy az alumínium könnyen 
kiiktatható az életünkből, de hogy – pl. a valós árát elérve 
(vagyis a gyártási folyamat fönti, befejező részét, az ún. 
externáliákat figyelembe véve) – felhasználása radikálisan 
csökkenthető, az valószínű.  

Milyen cél lenne számunkra reális? Az alumínium 
árába a valós előállítási költségeket beszámítani = jelentős 
áremelkedés. Majd ezután felülvizsgálni: érdemes-e 
Magyarországon (ahol – optimista forgatókönyvünket 
folytatva – élenjáróan már a tényleges előállítási költségek 
tükröződnek az árában) a gyártásával foglalkozni, vagy a 
gyártást addig felfüggeszteni, amíg a világ más 
országaiban is érvényre nem jut a felelős józanság. S ezen 
átmeneti időszakban a készterméket a világpiacon (ahol 
még az externáliák nélküli ár működik) megvásárolni. 
Ebből két dolog folyna: 

a) Valamelyes áremelkedést észlelve visszavennénk 
az alumínium fogyasztásából. 



2/2 

____________________________________________________________ 
novakgyula.blog.hu 

b) Máshol is érlelődne (amit a sajnos várható 
katasztrófák siettetnek majd) az externáliák 
költsége beszámításának gondolata. 

 
S amikor már e költségeket világpiaci mértékben 

figyelembe veszik, újragondolhatjuk alumínium-
gyártásunk ügyét. 

 
Amit pedig azonnal tennünk kell: az anyagi 

lehetőségek függvényében (ez semmiképp nem jelenthet 
fölmentést a semmittevésre) e fölhalmozott káros anyagok 
közömbösítése és a rekultiváció. Mert ezekbe a „tavakba” 
bele van programozva a katasztrófa. S jó tudnunk: 
Almásfüzitőn közvetlenül a Duna-meder mellett vannak 
ilyenek! A MOTIM hulladéka pedig a szigetközi 
vízbázisunk fölött van! 
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